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PROTOKÓŁ
Komisji Polityki Regionalnej, Gospodarki i Turystyki

z posiedzenia XXXVIII/18 w dniu 25 stycznia 2018 roku

Posiedzenie odbyło się w siedzibie Urzędu Marszałkowskiego Województwa Opolskiego                
w Opolu w sali konferencyjnej Nr 6.

Lista obecności członków Komisji, lista zaproszonych gości oraz uchwała z posiedzenia                  
w załączeniu.

Posiedzenie rozpoczęło się o godz. 1500.

Obrady prowadziła Przewodnicząca Komisji Elżbieta Kurek.

Porządek obrad:

1. Przyjęcie planu pracy Komisji na rok 2018,
2. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie powierzenia realizacji zadania w ciągu drogi 

wojewódzkiej Gminie Komprachcice,
3. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie ustalenia wykazu miejscowości województwa 

opolskiego położonych na terenach podgórskich i górskich,
4. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia programu ochrony powietrza dla strefy 

opolskiej i miasta Opola ze względu na przekroczenie poziomów dopuszczalnych pyłu PM 10 i 
poziomu docelowego benzo(a)pirenu oraz poziomów dopuszczalnych pyłu PM 2,5 ozonu i 
benzenu dla strefy opolskiej,

5. Informacja nt. Oddziaływania podjętej przez Sejmik Województwa Opolskiego „uchwały 
antysmogowej”,

6. Informacja pt. Plan badań, analiz i ekspertyz na 2018 rok Opolskiego Obserwatorium 
Terytorialnego w zakresie rozwoju regionalnego województwa opolskiego.  

7. Sprawy różne.

Przewodnicząca Komisji Elżbieta Kurek przywitała członków komisji oraz zaproszonych gości. 

Stwierdziła quorum i odczytała porządek obrad. 

Na wniosek Zarządu WO do porządku obrad wprowadzono: Informację nt. stanu wdrażania 

Regionalnej strategii Innowacji Województwa Opolskiego do roku 2020.

Na wniosek Dyrektora Departamentu Rolnictwa i Rozwoju Wsi Wiesława Kryniewskiego z 
porządku obrad wykreślono pt. 3 - Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie ustalenia wykazu 
miejscowości województwa opolskiego położonych na terenach podgórskich i górskich – z powodu 
konieczności przeprowadzenia, w odniesieniu do miejscowości Mokre i Pielgrzymów (gmina 
Głubczyce), ponownej weryfikacji danych uzyskanych z Powiatowych Ośrodków Geodezyjnych, 
dotyczących powierzchni użytków rolnych powyżej 350m n.p.m. oraz ich procentowy udział w 
powierzchni użytków rolnych. 

Porządek obrad po wprowadzonych zmianach:

1. Przyjęcie planu pracy Komisji na rok 2018,
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2. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie powierzenia realizacji zadania w ciągu drogi 
wojewódzkiej Gminie Komprachcice,

3. Informacja nt. stanu wdrażania Regionalnej Strategii Innowacji Województwa Opolskiego do 
roku 2020. 

4. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia programu ochrony powietrza dla strefy 
opolskiej i miasta Opola ze względu na przekroczenie poziomów dopuszczalnych pyłu PM 10 i 
poziomu docelowego benzo(a)pirenu oraz poziomów dopuszczalnych pyłu PM 2,5 ozonu i 
benzenu dla strefy opolskiej,

5. Informacja nt. Oddziaływania podjętej przez Sejmik Województwa Opolskiego „uchwały 
antysmogowej”,

6. Plan badań, analiz i ekspertyz na 2018 rok Opolskiego Obserwatorium Terytorialnego w 
zakresie rozwoju regionalnego województwa opolskiego.  

7. Sprawy różne.

Porządek obrad posiedzenia został przyjęty jednogłośnie.

Głosowanie

„Za” - 4 „Przeciw” - 0  „Wstrzymujących się” – 0

Ad.1 

Przyjęcie planu pracy Komisji na rok 2018.

ELŻBIETA KUREK Przewodnicząca Komisji – Czy są uwagi do planu pracy? Jeśli nie ma uwag, 

proszę o głosowanie. 

Głosowanie

„Za” - 4 „Przeciw” - 0  „Wstrzymujących się” – 0

*Członkowie komisji przyjęli bez uwag plan pracy Komisji na rok 2018. *

Ad.2 
Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie powierzenia realizacji zadania w ciągu 

drogi wojewódzkiej Gminie Komprachcice.

REMIGIUSZ WIDERA – dyrektor Departamentu Infrastruktury i Gospodarki UMWO
Pan dyrektor omówił założenia uchwały w spr. powierzenia realizacji zadania w ciągu drogi 

wojewódzkiej Gminie Komprachcice, która wystąpiła z inicjatywą wykonania ciągu pieszo-

rowerowego wzdłuż dróg wojewódzkich nr 429 i 435 na terenie gminy. Zadanie ma zostać 

zrealizowane przez Gminę Komprachcice przy założeniu pozyskania środków zewnętrznych w 

ramach poddziałania 3.1.2 Strategie niskoemisyjne Aglomeracji Opolskiej, w ramach Regionalnego 

Programu Operacyjnego Województwa Opolskiego na lata 2014-2020. 
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ELŻBIETA KUREK Przewodnicząca Komisji – Dziękuję Panu Dyrektorowi za wyjaśnienia. Czy 

są pytania? Jeśli nie ma pytań, proszę o głosowanie. 

Głosowanie
„Za” - 4 „Przeciw” - 0  „Wstrzymujących się” – 0

*Członkowie komisji pozytywnie zaopiniowali projekt uchwały w sprawie powierzenia realizacji 
zadania w ciągu rogi wojewódzkiej Gminie Komprachcice.*

Ad.3

Informacja nt. stanu wdrażania Regionalnej Strategii Innowacji Województwa 
Opolskiego do roku 2020. 

ROLAND WRZECIONO - Dyrektor Opolskiego Centrum Rozwoju Gospodarki 

Pan OCRG omówił informację, podsumowującą stan wdrażania Regionalnej Strategii 

Innowacji Województwa Opolskiego do roku 2020. Analiza obejmuje projekty innowacyjne, 

realizowane w ramach regionalnych i krajowych programów pomocowych, w okresie od 

01.01.2014 do 31.11.2017 i ich wpływ na poziom innowacyjności gospodarki regionu, z 

uwzględnieniem poszczególnych sfer regionalnego systemu innowacji. Informacja zwiera także 

szczegółowy wykaz inicjatyw na rzecz rozwijania innowacyjności i zacieśniania współpracy na 

poziomie regionalnym wspierane przez Samorząd Województwa w latach 2016-2017. 

MARIUSZ BOCHENEK Członek Komisji – Jak mierzona jest skuteczność w ramach innowacji 

projektów już wdrożonych?

ROLAND WRZECIONO Dyrektor OCRG – Pierwsze projekty ruszyły w 2016 roku, a pierwsze 

efekty będą widoczne pod koniec 2018 roku. OCRG monitoruje projekty na bieżąco, głównie na 

podstawie realizacji harmonogramu płatności projektu. 

MARIUSZ BOCHENEK Członek Komisji – Czyli musimy poczekać na rezultaty. Czy te prace nad 

innowacyjnością są objęte tajemnicą?

ROLAND WRZECIONO Dyrektor OCRG – To zależy od firm i zgłoszonych przez nie patentów – i 

to jest właśnie wskaźnik ważny dla regionu, jeśli chodzi o gospodarkę.

MARIUSZ BOCHENEK Członek Komisji – A jakie są przykłady tych innowacyjnych projektów?

ROLAND WRZECIONO Dyrektor OCRG – To ostatnie pięć pozycji w tabeli numer 3. 

RYSZARD ZEMBACZYŃSKI Wiceprzewodniczący Komisji – Innowacje to proces, a efekty 

przychodzą po latach. Połowa może się nie udać, ale trudno. Widzę tu słabe strony, np. projekt 

Pruszków (Pomologia) nie ma ani kadry ani sprzętu. Są duże dysproporcje, trzeba pracować na 
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efekty, które wy możecie sprawdzić. Jest też niebezpieczeństwo- pięćdziesiąt kilka milionów dzieli 

OCRG, trzeba to zmienić. 

SZYMON OGŁAZA Członek Zarządu WO – Ryzyka nie ma. OCRG pełni funkcję instytucji 

pośredniczącej na zasadach RPO. Pojawiają niezależni eksperci. Jeśli chodzi o kontrolę pod 

względem finansowym nie mam obaw. 

RYSZARD ZEMBACZYŃSKI Wiceprzewodniczący Komisji – Trzeba pilnować, żeby dalej tak 

było, jak kontrola z biura nadzoru właścicielskiego UMWO.

ELŻBIETA KUREK Przewodnicząca Komisji – Czy pracownicy OCRG też biorą udział w ocenie 

wniosków?

ROLAND WRZECIONO Dyrektor OCRG – To są nieliczne przypadki, bo w większości nie są w 

stanie tego robić. To są w większości eksperci zewnętrzni, a jeśli są wątpliwości to można powołać 

dodatkowych ekspertów w wąskiej dziedzinie. 

ELŻBIETA KUREK Przewodnicząca Komisji – Dziękujemy. W kwietniu planowana jest wizyta 

Komisji w OCRG.

* Członkowie komisji przyjęli bez uwag informację nt. stanu wdrażania Regionalnej Strategii 
Innowacji Województwa Opolskiego do roku 2020. *

Ad.4 –Ad.5 

1. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia programu ochrony powietrza 
dla strefy opolskiej i miasta Opola ze względu na przekroczenie poziomów 
dopuszczalnych pyłu PM 10 i poziomu docelowego benzo(a)pirenu oraz poziomów 
dopuszczalnych pyłu PM 2,5 ozonu i benzenu dla strefy opolskiej,

2. Informacja nt. Oddziaływania podjętej przez Sejmik Województwa Opolskiego 
„uchwały antysmogowej”.

MANFRED GRABELUS Dyrektor Departamentu Ochrony Środowiska – W tej uchwale trzeba 

było uwzględnić zmianę granic miasta Opola przy opracowaniu założeń dla strefy opolskiej. 

Dodatkowo Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowiska spod kontroli samorządowej przeszedł pod 

kontrolę rządową i niewiele możemy w tej kwestii zrobić. 

ANETA LOCHNO Przedstawiciel Firmy ATMOTERM 

Pani Aneta przedstawiła założenia programu ochrony powietrza dla strefy opolskiej i miasta Opola 

ze względu na przekroczenie poziomów dopuszczalnych pyłu PM 10 i poziomu docelowego 

benzo(a)pirenu oraz poziomów dopuszczalnych pyłu PM 2,5 ozonu i benzenu dla strefy opolskiej, 

który został opracowany przez firmę ATMOTERM na zlecenie Departament Ochrony Środowiska. 

Jak wynika z prowadzonych badań, największym problemem strefy opolskiej są przekroczenia 

dobowe pyłu PM 10 a nie PM 2 . Aby ograniczyć emisję tych pyłów trzeba by całkowicie 

zrezygnować ze spalania węgla. W programie ochrony powietrza zawarto następujący zestaw 



5

działań naprawczych: ograniczenie emisji sektora komunalno-bytowego, ograniczenie emisji 

liniowej, ograniczenie emisji przemysłowej oraz działania kontrolne i wspomagające. 

ELŻBIETA KUREK Przewodnicząca Komisji – Na podstawie jakich danych określono źródła 

emisji pyłów PM 10?

ANETA LOCHNO Przedstawiciel Firmy ATMOTERM – Na podstawie bazy opłat, analizy emisji 

powierzchniowej, ankiet gmin dotyczących zaopatrzenia w ciepło oraz danych GUS o 

wykorzystaniu gazu do ogrzewania.

ELŻBIETA KUREK Przewodnicząca Komisji – Opole jest największym miastem pod względem 

ilości mieszkańców, a nie ma badań w zakresie komunikacji a ochrony powietrza. Wprowadza się 

ruch do środka miasta poprzez budowę centrów przesiadkowych – dworzec centralny i dworzec 

wschód. 

ANETA LOCHNO Przedstawiciel Firmy ATMOTERM – Rzeczywiście, plany komunikacyjne nie 

wpisują się w działania ochrony powietrza. Problemem są także korki, im sprawniejszy przepływ 

samochodów tym mniejsza emisja. 

MANFRED GRABELUS Dyrektor Departamentu Ochrony Środowiska – Warszawa należy do 

sieci ciepłowniczej a Opole nie. A ruch samochodowy powinien być ograniczany przez brak miejsc 

parkingowych w centrach miast. 

RYSZARD ZEMBACZYŃSKI Wiceprzewodniczący Komisji – W Zagłębiu Ruhry jest sterowanie 

światłem wjazdu do miasta. Z rządowych postulatów spełniono jeden – zakaz produkcji kotłów – 

reszta nie. A problem dotyczy ludzi biednych, więc musi powstać specjalny fundusz. To powiat 

opolski ma najgorsze parametry, a nie Opole. Potrzeba edukacji.

ANETA LOCHNO Przedstawiciel Firmy ATMOTERM – Ważna jest edukacja i wsparcie dla 

samorządów, bo to na nie spada realizacja tych zadań. Konieczność przeszkolenia pod względem 

kontroli. 

MARIUSZ BOCHENEK Członek Komisji – Brakuje instrumentów wspierania najbiedniejszych w 

wymianie pieców. I jeszcze kwestia sprzątania ulic – powinny być polewaczki na mokro a nie 

suche szczotki.

LESZEK ANTOSZCZYSZYN  Członek Komisji – Ile kominków jest na terenie Opola i 

Opolszczyzny?

ANETA LOCHNO Przedstawiciel Firmy ATMOTERM – Nie mamy takiej wiedzy, przy alarmie 3go 

stopnia jest zakaz używania tych kominków. 

LESZEK ANTOSZCZYSZYN  Członek Komisji – Dlaczego zajmujemy się tylko Opolem? Ile jest 

punktów pomiaru powietrza? I ile kosztuje miernik?
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ANETA LOCHNO Przedstawiciel Firmy ATMOTERM –Głubczyce, Olesno, Kędzierzyn, 

Krapkowice, Nysa i Kluczbork. 

MANFRED GRABELUS Dyrektor Departamentu Ochrony Środowiska – Sam miernik to koszt 

ok. 600 tys. zł. plus 100 tys. zł. jego obsługa. Pomiary w TV docierają codziennie do mieszkańców. 

Wystarczy zimna i bezwietrzna pogoda i mamy przekroczenie. Musimy w całości wyeliminować 

spalanie węgla. 

MARIUSZ BOCHENEK Członek Komisji – A jak jest w Niemczech?

MANFRED GRABELUS Dyrektor Departamentu Ochrony Środowiska – Tam jest głównie gaz i 

prąd.

LESZEK ANTOSZCZYSZYN  Członek Komisji – Nie możemy polegać tylko na działaniach rządu, 

uchwała nic nie zmienia. Będę miał wniosek dla komisji, aby uzupełnić uchwałę o konieczność 

wymiany pieców węglowych i zakaz remontu pieców kaflowych. 

ELŻBIETA KUREK Przewodnicząca Komisji – Proszę o głosowanie – kto jest za wnioskiem 

Radnego Antoszczyszyna?

Głosowanie
„Za” - 1 „Przeciw” - 2  „Wstrzymujących się” – 1

*Członkowie komisji odrzucili wniosek Radnego Antoszczyszyna.*

MARIUSZ BOCHENEK Członek Komisji – Wzrost cen węgla będzie sprzyjał ograniczeniu jego 

spalania. Powinny być też zachęty. Rząd Nadrenii-Palatynatu finansuje 100% wymiany pieców. 

MANFRED GRABELUS Dyrektor Departamentu Ochrony Środowiska – Jeśli to 1% pieców do 

wymiany to można dofinansować. W każdym powiecie powinien być doradca energetyczny.

ELŻBIETA KUREK Przewodnicząca Komisji – Dziękuję za dyskusję. Przechodzimy do 

głosowania nad projektem uchwały.

Głosowanie
„Za” - 2 „Przeciw” - 0  „Wstrzymujących się” – 2

Ad.4*Członkowie komisji pozytywnie zaopiniowali projekt uchwały w sprawie w sprawie 
przyjęcia programu ochrony powietrza dla strefy opolskiej i miasta Opola ze względu na 

przekroczenie poziomów dopuszczalnych pyłu PM 10 i poziomu docelowego 
benzo(a)pirenu oraz poziomów dopuszczalnych pyłu PM 2,5 ozonu i benzenu dla strefy 

opolskiej.*

Ad.5* Członkowie komisji przyjęli bez uwag informację nt. Oddziaływania podjętej przez Sejmik 
Województwa Opolskiego „uchwały antysmogowej”.*
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Ad.6 

Plan badań, analiz i ekspertyz na 2018 rok Opolskiego Obserwatorium Terytorialnego 
w zakresie rozwoju regionalnego województwa opolskiego.  

WALDEMAR ZADKA Dyrektor Departamentu Polityki Regionalnej i Przestrzennej przedstawił 

plan badań i analiz Opolskiego Obserwatorium Terytorialnego na rok 2018, wśród najważniejszych 

elementów wymienił: badanie frekwencji potoków pasażerów w pociągach regionalnych i 

komunikacji autobusowej, ewaluacja ex-ante strategii rozwoju województwa do 2030 roku, wpływ 

depopulacji na perspektywy rozwojowe, wpływ obrotów handlowych z zagranicą na rozwój 

regionów. 

Ad.7 Sprawy różne.

- Przewodnicząca Komisji poinformowała, iż członkowie komisji otrzymali do wiadomości od 

Polskiej Spółki Gazownictwa, Oddział Zakład Gazowniczy w Opolu pismo nt. prezentacji planu 

rozwoju sieci gazowej w województwie opolskim pt. „Nowe otwarcie Polskiej Spółki Gazownictwa i 

plan rozwoju sieci gazowej w woj. Opolskim w latach 2017-2023”. 

- Przewodnicząca Komisji wraz z Członkiem Komisji Mariuszem Bochenkiem poinformowali 

Radnych o wspólnym posiedzeniu Komisji Współpracy z Zagranicą i Promocji Regionu WO oraz 

Radnych Sejmiku Województwa Śląskiego, które miało miejsce 25.01.br. w Ośrodku Przygotowań 

Olimpijskich w Zakrzowie. 

Przewodnicząca Komisji podziękowała członkom Komisji oraz zaproszonym gościom za udział 

w posiedzeniu i zamknęła obrady.
Zakończenie o godz. 1800

                                                                                                      
                                                                                                                Przewodnicząca Komisji
                                                                                                                    Polityki  Regionalnej,
                                                                                                                   Gospodarki i Turystyki

                                                                                                                            Elżbieta  Kurek

Protokołowała: Sandra Murzicz
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